
Ідэя выязнога канцэрта нарадзілася 
не на пустым месцы. Яго арганізавала  
выпускніца школы-інтэрната, а цяпер 
балетмайстар Езярышчанскага Дома 
культуры Наталля Цімафеева. Вялікую 
дапамогу гэтай абаяльнай дзяўчыне, 
канешне, аказалі калегі на чале з ды-
рэктарам Сяргеем Кірэевым.

Гледачы, якія шчыльна запоўнілі 
залу, засталіся задаволенымі. Свае 
адносіны яны выказалі праз шчырыя 
воплескі, пад акампанемент якіх і 
праходзіў канцэрт. Ільвіная іх част-
ка прыйшлася на адрас сенненскіх 
чараўніц. Дзея атрамалася тэматыч-
на разнапланавай. Песні-шлягеры 

чаргаваліся з задорнай «цыганачкай», 
шырока была прадстаўлена і тэма 
мінулай вайны. Кульмінацыяй веча-
ра стала песня-гімн «Мая Беларусь», 
якую выканаў кіраўнік Дома культу-
ры. 

На развітанне мастацкі арганізатар 
школы-інтэрната Анастасія Таненя 
шчыра падзякавала гаспадарам куль-
турнай выспачкі ў «жывым кутку» 
Віцебшчыны і прапанавала не адцяг-
ваць творчы візіт у адказ. Усе атры-
маныя за канцэрт сродкі пойдуць на 
дабрачынныя мэты.

Алесь Бынькоў, 
«Народнае слова».
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Цытата нумара:

Не тое, што ўваходзіць 
у вусны, апаганьвае 

чалавека, але тое, што 
выходзіць з вуснаў ... 

“Новы запавет”, 
Матфей (гл. 15, арт. 11)

Ня бойся!

Рэальнае сацыяльна-
эканамічнае развіццё вёсак Га-
радоцкага раёна з 1994 года цал-
кам аспрэчвае міф аб квітнеючай 
і моцнай Беларусі. Курс на 
ўзбуйненне сельскіх гаспадарак, 
які быў узяты на ўзбраенне пры 
былым старшыні Гарадоцкага 
райвыканкама  прывёў да таго, 
што з 35 сельскагаспадарчых 
прадпрыемстваў Гарадоччы-
ны на 2011 год у краі засталося 
толькі 12. Пры гэтым цэнтры пяці 
гэтых гаспадарак размяшчаюцца 
ў Гарадку.

Адначасова з гэтай палітыкай 
узбуйнення зніклі фермы і 
майстэрні ў вёсках, а грамадзяне 
масава страцілі працу. У выніку 
эканамічнага заняпаду былых 
цэнтраў гаспадарак жыхары 
сталі пакідаць вёскі ў пошуках 
лепшай долі, а таксама смярот-

нгасць сельскага насельніцтва 
набыла высокія тэмпы пры 
нізкай нараджальнасці. І з 1994 
года сельскае насельніцтва раё-
на скарацілася напалову. Гэта 
амаль як пад час крывавай вай-
ны з Масковіяй у семнаццатым 
стагоддзі, калі усходняя Беларусь 
абязлюдзіла напалову.

Пры рэзкім змяншэнні дзяцей 
школьнага ўзросту закрыццё 
школ набыло масавы характар. 
Закрыліся школы ў Хмельніку, 
Канчанах, Газьбе, Хвошна, Обалі, 
Мехавым, Рудні, Пралетарску.  
Але і пры гэтым масавым ха-
рактары закрыцця вясковых 
школ колькасць дзяцей у яшчэ 
існуючых школах стала менш 
усякіх эканамічна абгрунтаваных 
нормаў. Базавыя і сярэднія школы 
часам маюць колькасць вучняў 
меншую, чым у адным класе га-

радской школы, а настаўнікаў 
і абслугоўваючага персаналу 
больш колькасці вучняў.

Гэтую сітуацыю ўлады з апошніх 
сіл падтрымлівалі ўсе апошнія 
гады перад выбарчай кампаніяй. 
Але зараз ва ўмовах сістэмнага 
крызісу няма ніякіх рэсурсаў на 
такую затратную адукацыйную 
палітыку. Прынятае рашэнне 
Віцебскага аблвыканкама даты-
чыцца закрыцця базавых школ, 
якія маюць менш 50 вучняў і 
сярэдніх, якія маюць менш ста 
вучняў. Пад гэту разнарадку 
трапляе наогул 15 (!) школ з 20 
існуючых, таму на першым эта-
пе масавага закрыцця школ на 
Гарадоччыне будзен закрыта ча-
тыры школы і магчыма зменены 
статус іншых школ на базавы. 
Найпершымі кандыдатамі на за-
крыццё з’яўляюцца: Вярэчская 

сярэдняя, Гуркінская базавая, 
Маскаленятская пачатковая, а 
таксама яшчэ адна са школ, дзе 
значна менш 50 вучняў. Такіх у 
раёне яшчэ тры школы, не кажу-
чы пра сярэднія школы,  у якіх 
няма і ста вучняў.

Канчатковае рашэнне 
Віцебскага аблвыканкама буд-
зе прынята на працягу месяца 
па прадстаўленню Гарадоцкага 
райвыканкама, які зацвердзіць 
прапановы аддзела адукацыі па 
закрыццю школ на пярэдадні 
новага навучальнага года. Пра-
цэс закрыцця школ аб’ектыўны 
і адлюстроўвае  катастрафічнае 
змяншэнне дзяцей школьнага 
ўзросту ў школах Гарадоцкага 
раёна, а таксама сведчыць пра 
неэфектыўную эканамічную 
палітыку ў краіне.

Л. Антонаў.

Творчы дэсанТ у Езярышчы
У Доме культуры Езярышча прайшоў дабрачынны канцэрт «Новы погляд», 

які арганізавалі творчыя калектывы двух школ-інтэрнатаў: Сенненская і Езя-
рышчанскай. 

А д з і н ы  н А р о д ?
Пасля тэрарыстычнага акту даволі 

часта ў сродках масавай інфармацыі 
гучыць тэзіс, што мы – адзіны на-

род. Пры гэтым не ўдакладняецца сэнс гэтага 
адзінства, а ўлада часам выкарыстоўвае гэты 
тэзіс для прапаганды. У чым жа сэнс адзінага 
народа?

На паверхні ляжыць разуменне пабытовае, 
што мы адзіны ў смутку па ахвярах і пацярпе-
лых ад тэрарыстычнага акту, які здзейснілі не 
зусім нармальныя людзі. Мы адзіны ў сваёй 
гатоўнасці падтрымаць пацярпелых ад гэтага 
акту тэрарызму. Мы адзіны ў асуджэнні гэта-
га нечалавечага дзеяння – выбуху ў мінскім 
метра, які прывёў да смерці 14 чалавек і на-
нёс пашкоджанне здароўю дзесяткаў нашых 
суайчыннікаў.

А чым яшчэ мы адзіны? Ці адзіны мы ў ацэн-
цы дзеяннняў уладаў па прыдухеленні гэтага 
выбуху? Не. Відавочна, што значнае частка 
грамадства ставіць “нездавальняюча” орга-
нам правапарадку, якія не кантралявалі рэ-
альна рух асоб з вялікімі валізамі ў якіх маглі 
б быць выбуховыя сродкі. Хаця тэрарыстыч-
ныя выбухі былі і ў 2005 годзе і ў 2008 годзе. 
І толькі зараз міліцыянты ўзялі пад шчыль-

ны  кантроль рух на грамадскім транспарце: 
міліцыянеры кантралююць і станцыі мятро, і 
аўтавакзалы і г.д.

Ці адзіны мы ў ацэнцы дзеянняў уладаў па 
вядзенню крымінальнага працэсу супраць 
падазраваных? Здаецца, вельмі хутка знайшлі 
галоўнага падазраванага ў справе. Але не зусім 
стыкуюцца сцвярджэнні аб яго “унікальнай” 
хімічнай падрыхтоўцы з пасрэднымі адзнакамі 
ў пасведчанні і атэстаце сталасці. Выклікае 
пытанне сцвярджэнне, што “лабараторыя” 
па вырабу бомбы была ў сырым падвале 
віцебскага пяціпавярховіка. Не зусім зрамела і 
“унікальнасць” бомбы, якую зрабілі зыходзячы 
з рэкамендацый, атрыманых з інтэрнэту.

Па гэтых і іншых пытаннях адносна выбуху і 
яго наступстваў у грамадстве няма адзінства. 
Няма дарэчы і адзінства наконт базавых 
каштоўнасцяў, якія робяць адзіным народ. Да 
гэтага часу наш народ падзелены на тых, хто 
ведаю сваю гісторыю з Вялікай Айчынай вай-
ны і тых, хто адлічвае сваю спадчыны з часоў  
Еўфрасінні Полацкай і Ўсяслава Чарадзея. 
Наш народ падзелены на тых, хто прызнае 
толькі існуючы дзяржаўны чырвона-зялёны 
сцяг і тых, хто шануе гістарычны нацыяналь-

ны бел-чырвона-белы сцяг. Наш народ пад-
зелены на тых, хто бачыць шчасце ў савецкім 
адыйшоўшым мінулым і тых,  хто жадае быць у 
адзінай сям’і еўрапейскіх народаў.

Вялікая прорва ляжыць паміж тымі 
беларусамі, якія толькі разлічваюць на пад-
трымку дзяржавы, не гатовы браць на сябе ад-
казнасць за лёс краіны і тымі беларусамі, якія 
сваім розумам, сваімі рукамі будуюць сваю бу-
дучыню і будучыню сваіх дзяцей, не спадзяю-
чыся на дзяржаву.

Сацыялагічныя даследаванні сведчаць, што 
адрозненні паміж двумя часткамі грамадства 
не знікаюць, а ўстойліва захоўваюцца больш 
дзесяці гадоў. І значную ролю у гэтым ады-
грывае існуючая ўлада, якая ўсёй магутнасцю 
дзяржаўнага прапагандыскага апарату кан-
сервуе адміраючае савецкае мінулае. Пры 
гэтым улада перашкаджае развіццю новага, 
канкурэнтнага, жыццяздольнага. Перашкад-
жае праз манапалізацыю дзяржаўных СМІ, 
перашкаджае праз масавую кантрактную 
сістэму, перашкаджае праз ігнараванне праў 
і свабод грамадзян.

Пры існуючай дзяржаўнай палітыцы не 
можа быць адзінага народа. Як казаў паэт: 

Массавае закрыццё школ

“Гасцінец” У 
ІНтэрНэцЕ

На пачатку красавіка на Гарадоччыне зафіксаваны 
чарговы факт незаконнай здабычы дзіка.

Работнікам Гарадоцкай міжрайінспекцыі паступіла 
паведамленне аб незаконнай здабычы дзікаа ў 
паляўнічых мясцінах філіяла «Гарадоцкі лясгас» ААТ 
«Віцебскдрэў». Дзяржінспектар сумесна са следча-
аператыўнай групай Гарадоцкага РАУС выехалі на 
месца здарэння і ў ходзе сумесных мерапрыемстваў 
ўстанавілі, што дзіка незаконна здабыў мясцовы жыхар, 
непрацуючы. Пры ператрусе дома ў гэтага грамадзяніна 
канфіскавана незарэгістраванае паляўнічая стрэльба і 
дзікамясная прадукцыя агульнай вагой 80 кг. Матэрыялы 
перададзены ў Гарадоцкі РАУС для вырашэння пытання 
аб узбуджэнні крымінальнай справы па ч.2 ст.282 КК РБ 
(незаконнае паляванне, якое пацягнула прычыненне 
шкоды ў буйным памеры). Пры узбуджэнні крымінальнай 
справы браканьера чакае штраф або абмежаванне волі ў 
розных памерах, у залежнасці ад цяжкасці злачынства і 
паводзін падазраваемага пад час следства.

т. Гаражанка. 

ЧАрговы фАкт 
брАкАньерствА

крымінАл

У сувязі з праблемай размяшчэння 
газеты “Гасцінец” на партале http://
haradok.belarda.org/  наша газета стала 
будзе размяшчацца на партале http://
kamunikat.org/ , дзе зацікаўленыя 
грамадзяне могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kamunikat.org/
hasciniec.html, што у каталагу “Пэрыё-
дыка” для далейшага выкарыстання 

МЕрКАВАННЕ рэДАКтАрА

САцыяЛьНАя ПрАБЛЕМА

Адпаведна апошніх рашэнняў Віцебскага аблвыканкама перад 2011-2012 навучальным годам  павінна за-
крыцца чатыры школы Гарадоцкага раёна. такога закрыцця не было не перад адным навучальным годам. 

АБ’яВА
•	 Каб	 атрымліваць	 кож-

ны	 нумар	 газеты	 «Гасцінец»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.	 Калі	 ўжо	 не	 жадаеце	
атрымліваць	выданне,	то	па-
тэлефануйце	у	рэдакцыю.

•	 Рэдакцыя	 “Гасцінец”	
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	абвесткі	патэлефа-
нуйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	па	абароне	права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас:	 Гарадок,	
вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	 ў	 кож-
ны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	 да	
18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	карыстанне	беларускія	кнігі,	
часопісы	 або	 іх	 набыць	 звяр-
тайцеся	 на	 адрас:	 Гарадок,	
вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	 ў	 кож-
ны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	 да	
18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

КУЛьтУрНАя ПАДзЕя

“Без мяне народ не поўны”. Дык ўлада робіць 
шмат шкоднага, каб меркаванні, думкі амаль 
паловы насельніцтва ніяк не ўлічвалася ў 
выпрацоўцы дзяржаўнай палітыкі, а з вуснаў 
дзеючага кіраўніка краіны на апанентаў на-
вешваюцца розныя непрыстойныя ярлыкі. 
І за гэтыя непрыстойныя выказванні сорам-
на выхаваным людзям, што жывуць у краіне, 
якая мае такога кіраўніка.

Адзіны народ можа паўстаць, калі будзе 
свядома выбіраць сабе ўладу на дэмакра-
тычных выбарах, калі падлік галасоў будзе 
ісці ў камісіях, створаных з прадстаўнікаў усіх 
кандыдатаў, а не толькі ад выканаўчай улады. 
Адзіны народ можа паўстаць, калі будзе ве-
даць сваю спадчыну не з мінулага стагоддзя, 
а з сівой даўніны, дзе дзейнічаў Рагвалод, 
Вітаўт Вялікі, Леў Сапега, Францыск Скары-
на і г.д. Адзіны народ можа паўстаць, калі 
краіна не будзе вагацца паміж Усходам і Заха-
дам, а будзе будавацца на агульначалавечых 
каштоўнасцях з павагай да правоў і свабод 
чалавека.

Такі час абавязкова прыйдзе. І вельмі 
сумнеўна, што гэта можа адбыццца пры дзею-
чым кіраўніку краіны.

Леанід Гаравы.
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лепшыя сярод нягеглых

У вольны продаж на 
Віцебшчыне выстаўлена 
больш 4600 участкаў. З 

гэтых участкаў у 2010 годзе пра-
дадзена ў арэнду або прыватную 
уласнасць толькі 5% выстаўленых 
участкаў.

Найбольш актыўны по-
пыт на ўчасткі быў у Віцебскім, 
Лепельскім, Пастаўскім, 
Браслаўскім і Ушацкім раёнах. Так, 
у Віцебскім раёне прададзены 41 
зямельны надзел на суму больш 
за 400 млн. рублёў, у Лепельскім 
- 25 на суму больш за 100 млн., 
у Пастаўскім - 18 на 180,5 млн., 
у Браслаўскім - 20 на 129 млн., у 
Ўшацкім - 17 на 139 млн. рублёў і 
г.д.. Толькі ў  Расонскім жа раёне 
аўкцыёны па продажы зямельных 
участкаў у прыватную ўласнасць 
ў 2010 годзе не праводзіліся.

На Гарадоччыне ў 2010 годзе 

адбыліся аўкцыёны па  продажы 
шасці ўчасткаў за якія атрыманы 
33 мільёна рублёў, а без аукцыёна 
было прададзены 31 участак на 2 
млн. рублёў па старых коштах.

Больш за ўсё выгандлевана 
грошай ад продажу зямельных 
участкаў у абласным цэнтры - 
больш за 630 млн. рублёў за 17 
участкаў. Максімальная цана 
аднаго - больш за 61 млн. За та-
кую суму набыта зямля ў Нава-
полацку. Каля 30 млн. заплачана 
за зямельныя ўчасткі ў вёсцы 
Сакольнікі і па вуліцы 2-й Круп-
скай ў Віцебску.

У 2011 годзе з аўкцыёнаў 
ўжо прададзена 58 зямельных 
участкаў. З іх 17 - на права за-
ключэння дагавораў арэнды 
і 41 - у прыватную ўласнасць 
грамадзянам для будаўніцтва і 
абслугоўвання аднакватэрных, 

блакіраваных жылых дамоў. Най-
больш актыўна вядзецца праца 
па фарміраванні участкаў і пра-
вядзенню таргоў у Браслаўскім, 
Лепельскім, Гарадоцкім раёнах. 
Максімальная цана рэалізаваных 
у прыватную ўласнасць участкаў 
склала: 65 млн. - у Лепельскім 
раёне, больш за 56 млн. - у 
Браслаўскім, больш за 35 млн. - 
у Віцебскім і 20 млн. - у Ушацкім 
раёнах. 

У Гарадоцкім раёне ў гэтым 
годзе адбыўся аукцыён па про-
дажы права на  арэнду зямлі 
пад гандлёвыя кропкі ў Гарадку, 
а таксама паўторны аукцыён па 
продажу  маёмасці Гарадоцкай 
райбальніцы і арэнды зямлі па 
аздараўленчую базу ў в. Мяжа. 
Усяго прададзена 4 ўчасткі на 
сумму 35 мільёнаў рублёў праз 
аукцыёны, а без аўкцыёна адзін 

участак на мільён рублёў.  І гэ-
тая сітуацыя лепш, чым шчэ ў 11 
раёнах Віцебшчыны і гарадах 
Орша і Полацку, дзе да красавіка 
ніякіх аукцыёнаў па зямлі не 
праводзілапся.

Нягледзячы на тое, што ўсе, 
хто не стаіць у чарзе маючых 
патрэбу ў паляпшэнні жыллёвых 
умоў, згодна з Указам Прэзідэнта 
Беларусі № 667 набываюць 
ўчасткі пад жыллёвае будаўніцтва 
на аўкцыёне, але гэта не выклікае 
вялікага попыту на зямлю. І гэта 
зразумела, у краіне, дзе няма 
прыватнай уласнасці на зямлю 
яна не будзе рынкавым таварам. 
Менавіта такім тупіковым шляхам 
крочыць Беларусь, у алдрозненні 
ад Расіі і Украіны, дзе даўно 
склаўся рынак гандлю зямлёй у 
прыватную ўласнасць.
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нАшА ўлАдА

прАк урор 
рАёнА 
АпрАтэстАвАў 
незАконныя 
рАшэнні 
рАйвыкАнкАмА

Пракурор Гарадоцкага раёна апратэставаў 
чатыры незаконных рашэнні Гарадоцкага 
райвыканкама наконт выдзялення зямель-
ных участкаў. 

У Гарадоцкім раёне ў парушэнне 
патрабаванняў Воднага кодэкса Рэспублікі 
Беларусь зямельныя ўчасткі ў прыбярэж-
най паласе возера Белае па рашэннях ад-
паведных выканкамаў былі перададзеныя 
ў прыватную ўласнасць для будаўніцтва і 
абслугоўвання жылых дамоў прыватнаму 
прадпрыемству і грамадзянцы. У наступным 
рашэннем Гарадоцкага райвыканкама права 
прыватнай уласнасці дадзенага прадпрыем-
ства на зямельны ўчастак было спынена, але 
ўчастак у парушэнне дзеючага заканадаўства 
без правядзення аўкцыёну быў прадстаўлены 
гэтаму юрыдычнай асобе ў арэнду тэрмінам 
на 50 гадоў для будаўніцтва аб’екта «Дом 
паляўнічых і рыбаловаў».

Пракурорам Гарадоцкага раёна прынесе-
ныя пратэсты на 4 незаконных рашэння вы-
канкама, якія датычацца дадзеных зямельных 
участкаў. Усё пратэсты задаволеныя. Гарадоц-
каму райвыканкаму неабходна аднавіць за-
коннасць у пытаннях выдзелення зямельных 
участкаў: выдзеляць участкі праз аўкцыёны і 
інфармаваннем грамадства аб часе правяд-
зення гэтых аўкцыёнаў.

Паводле інфармацыі Віцебскай аблпраку-
ратуры
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Заслужаны дзеяч навукі РФ Яфім 
Пасаў  з’яўляецца ганаровым пра-
фесарам Мінскага дзяржаўнага 
лінгвістычнага універсітэта, докта-
рам педагагічных навук, прафесарам  
ЛГПУ, дырэктарам Расійскага цэнтра 
іншамоўных адукацыі, галоўным рэ-
дактарам часопіса «Камунікатыўная 
методыка», старшынём Савета 
навукова-адукацыйнага фонду «Мета-
дычная школа Пасава».

Нарадзіўся Яфім Ізраелевіч Пасаў у Га-
радку 19 красавіка 1930 г. Скончыў з ад-
знакай Мінскі дзяржаўны педагагічны 
інстытут замежных моў (цяпер - Мінскі 
дзяржаўны лінгвістычны універсітэт) 
у 1953 г. З 1953 па 1957 - настаўнік 
нямецкай мовы СШ № 15 г.Віцебска, 
1957 па 1963 - старшы выкладчык ня-
мецкай мовы Віцебскага дзяржаўнага 
педагагічнага інстытута. З 1963 па 
1965 - слухач Вышэйшых педагагічных 
курсаў пры Ленінградскім ДУ. З 1966 па 
1970 - загадчык кафедры методыкі на-
вучання замежным мовам Горкаўскага 
педагагічнага інстытута замежных 
моў (цяпер - Беларускі дзяржаўны 
лінгвістычны універсітэт). У 1971 годзе 
пераязджае ў Ліпецк, дзе працуе спа-
чатку загадчыкам кафедры нямецкай 
мовы педагагічнага інстытута, затым 
з 1979 г. загадчыкам арганізаванай 
ім кафедры методыкі навучання за-
межным мовам, ператворанай пасля 
ў кафедру прафесійнай падрыхтоўкі 
настаўніка і загадчыкам Лабараторы-
яй падручнікаў. З 1990 года - дырэк-
тар Расійскага цэнтра іншамоўных 
адукацыі.

За 40 гадоў працы навуковец унёс 
вялікі ўклад у тэорыю і практыку 
методыкі:

- Даказаў сутнаснае адрозненне 
маўленчага навыку ад рухальнага, 
што прывяло да псіхалагічнага аб-
грунтаванню працэсу фарміравання 
навыку, здольнага да пераносу, і да 
распрацоўкі прынцыпова новага тыпу 
практыкаванняў - ўмоўна-маўленчых;

- Упершыню (за 10 гадоў да за-
межных навукоўцаў) сфармуляваў 
асноўныя прынцыпы камунікатыўнага 
навучання маўлення (1968 г., 1-й кан-
грэс МАПРЯЛ);

- Прапанаваў рашэнне праблемы 
адбору маўленчага матэрыялу шляхам 
стварэння мадэлі сістэмы маўленчых 
сродкаў, а таксама мадэлі культуры 
краіны вывучаемай мовы;

- Распрацаваў прынцыпова новы - 
праблемны - падыход да арганізацыі 
маўленчага матэрыялу (у супрацьвагу 
традыцыйнай - тэматычнай), што даз-
валяе арганізаваць маўленчы матэры-
ял адэкватна рэальным зносінам, ма-
дэлюючы яго эўрыстычны характар;

- Стварыў першую ў методыцы 
тэорыю-мадэль камунікатыўнага на-
вучання маўленню, пасля перапра-
цаваную ў тэорыю камунікатыўнай 
іншамоўнай адукацыі (развіццё 
індывідуальнасці ў дыялогу культур);

- Прапанаваў канцэпцыю і сістэму 
прафесійнай педагагічнай адукацыі;

- Прапанаваў новыя метадыч-
ныя паняцці («іншамоўная адука-
цыя» як сфера, працэс і прадукт, які 
супрацьстаіць паняццю «навучан-

не замежным мовам», «іншамоўная 
культура» як ўтрыманне іншамоўнай 
адукацыі, якая супрацьстаяць фар-
мальным «ведам-уменням-навыкам» і 
інш .);

- Распрацаваў трохэтапную схему 
авалодання маўленчым матэрыя-
лам: этап фарміравання маўленчых 
навыкаў - этап удасканалення 
маўленчых навыкаў - этап развіцця 
маўленчага ўмення, на аснове чаго 
вылучаны тыпы і віды ўрокаў замеж-
най мовы;

- Прапанаваў і распрацаваў змест 
паняцця «логіка ўроку», якое ўключае 

чатыры аспекты: мэтанакіраванасць, 
цэласнасць, дынамічнасць, склад-
насць;

- Распрацаваў схему генезісу ме-
тадычнага майстэрства настаўніка, 
вызначыў змест прафесійнай культуры 
настаўнікі, наменклатуру прафесійных 
уменняў (праекціровачных, адап-
тацыйныя, арганізацыйныя, 
камунікатыўныя, матывацыйны, кан-
тралюючыя, даследчыя, дапаможныя) 
і іх кампанентнае змест, а таксама 
ўзроўні прафесіяналізму (узровень 
пісьменнасці, узровень рамяства і 
ўзровень майстэрства).

Усе ідэі, канцэпцыі і напрацоўкі 
апублікаваны ў 20 манаграфіях і 
дапаможніках, 150 навуковых арты-
кулах па методыцы навучання за-
межных мовах. Найбольш значныя з 
тэарэтычных прац: «Камунікатыўныя 
практыкаванні» (1967), «Гутаркі аб 
уроку замежнай мовы» (1971 і 1975), 
«Асноўныя праблемы навучання 
іншамоўнага маўлення» (ч. I - 1974, 
ч. II - 1976), «Вучэбны дапаможнік 
па методыцы навучання замежным 
мовам »(1975),« Умоўна-маўленчыя 
практыкаванні»(1978), «Урок замеж-
най мовы »(1982, 1988),« Тэарэтыч-
ныя асновы навучання іншамоўнаму 
маўленню» (1985, 1991), «Канцэпцыя 
вышэйшай педагагічнай адукацыі» 
(1995), «Асновы камунікатыўнай 
методыкі навучання іншамоўных 
зносін» (1989), «Камунікатыўная 
іншамоўная адукацыя. Канцэпцыя 
развіцця індывідуальнасці ў дыялогу 
культур» (2000), «Майстэрства і асоба 

настаўніка» (2001).
Я.І. Пасоў з’яўляецца актыўным 

арганізатарам у сферы іншамоўных 
адукацыі. У 1990 годзе па яго ідэі і 
ініцыятыве Міністэрства адукацыі 
Расіі  адкрыла міжвузаўскі цэнтр 
камунікатыўнага навучання 
іншамоўнай культуры (цяпер Расійскі 
цэнтр іншамоўных адукацыі). РЦІА 
з’яўляецца унікальнай, не маеючай 
аналагаў вучэбна-навукова-вытворчай 
адукацыйнай структурай, у якой 
ажыццяўляюцца тры ўзаемазвязаныя 
праграмы.

Пад кіраўніцтвам Я.І. Пасава аба-
ронена больш за 30 кандыдацкіх ды-
сертацый, некалькі яго вучняў сталі 
прафесарамі. Яфім Ізраелевіч - наву-
ковы рэдактар штогадовага зборніка 
«Праблемы іншамоўных адукацыі», 
які выдаецца Цэнтрам,  член навуко-
вых саветаў па абароне дысертацый у 
Маскоўскім педагагічным дзяржаўным 
універсітэце, Ліпецкім дзяржаўным 
педагагічным універсітэце, Мінскім 
дзяржаўным лінгвістычным 
універсітэце.

Наш зямляк  -- арганізатар канфе-
рэнцый, сімпозіумаў розных узроўняў, 
актыўны ўдзельнік навуковых дыскусій, 
апанент, лектар, які выступае у многіх 
рэгіёнах Расіі, з’яўляецца навуковым 
кіраўніком школ «Інтерлінгва» (Варо-
неж), «Лінгва-Цэнтр» (Сургут), «Лінгва 
плюс» (Ліпецк).  Здзіўляе яго няспын-
ная творчая праца на працягу ўсяго 
жыцця. На жаль, на Радзіме пра земля-
ка амаль не ведаюць.
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ствАрАльнік кАмунікАтыўнАгА нАвуЧАння мАўленню

першыя ў гАлАндскАй тэхнАлогіі вядзення 
мАлоЧнАй гАспАдАркі

На яго філіяле - прадпрыем-
стве «Віраўлянскі» ў в. Віраўля  - 
ідзе поўным ходам будаўніцтва 
малочна-таварнага комплексу 
на 1,2 тыс. галоў дойнага статка з 
вытворчасцю 30 т малака ў суткі. 
Аб’ект ўзводзіцца па еўрапейскіх 
тэхналогіях з цяплазберагаю-
чых сэндвіч-панэляў. Сістэма 
гноявыдалення распрацава-
на ў Нідэрландах і з’яўляецца 
экалагічна бяспечнай для нава-
кольнага асяроддзя. Ўтрыманне 
жывёлы таксама будзе весціся 
па галандскаму метаду, які па-
трабуе строга выканання ўмоў 
ўтрымання, кармлення і даення. 
Напрыклад, рацыён харчавання 
каровы складаецца зыходзячы 
з біяхімічнага аналізу крыві, жы-
вёлы п’юць толькі цёплую ваду 

і ўтрымліваюцца бязпрывязна, 
даенне адбываецца тройчы ў 
дзень. Па замежнай тэхналогіі 
ўжо цэлы год працуе першая 
чарга комплексу - ферма на 600 
галоў. Тут у суткі ад адной каро-
вы атрымліваюць 19,6 л малака 
- гэта больш чым удвая вышэй 
за сярэдні паказчык па вобласці. 
Якасць малака ацэньваецца як 
экстра. Пры гэтым  90% пагалоўя 
дойнага статка - жывёлы, якія 
знаходзіліся на старых фермах 
былога СВК «Віраўлянскі», а вы-
рабам кармоў займаецца айчын-
ны вытворца - прадпрыемства 
«Экамол» (Аршанскі раён). Цал-
кам комплекс будзе здадзены 
ў строй у канцы бягучага года, 
аднак за вопытам ўжо прыяз-
джаюць з іншых рэгіёнаў краіны. 

Агульны аб’ём інвестыцый у 
новы комплекс складзе больш за 
Br30 млрд. Прыкладна трэць з іх 
- ўкладання расійскага інвестара 
аграпрамысловага канцэрна 
«Дзецкасельскі», астатняе - крэ-
дытныя рэсурсы, у тым ліку 
льготныя, якія прадугледжаны 
беларускім заканадаўствам для 
айчынных сельгасвытворцаў. 

« Д з е ц к а с е л ь с к і - Га р а д о к » 
уваходзіць у склад агра-
прамысловага канцэрна 
«Дзецкасельскі». Прадпрыем-
ства зарэгістравана на тэрыторыі 
Віцебскай вобласці ў 2007 годзе. 
Займаецца вытворчасцю і апто-
вай гандлем сельгаспрадукцыі. 
Мае аптова-лагістычны цэнтр па 
дапрацоўцы і захоўванню буль-
бы і гародніны. Аграпрамыс-

ловы канцэрн «Дзецкасельскі» 
з’яўляецца адным з найбуй-
нейшых сельгасвытворцаў у 
Паўночна-Заходнім рэгіёне Расіі. 
У яго склад уваходзіць больш за 
два дзесяткі прадпрыемстваў на 
тэрыторыі Ленінградскай, Варо-
нежскай абласцей РФ і ў краінах 
СНД. У структуры канцэрна агра-
комплексу, перапрацоўчыя заво-
ды, гандлёвыя дамы (у тым ліку 
расейска-беларускі), рознічны 
гандлёвая сеть. 

Нагадаем таксама, што мінулым 
летам гэты аб’ект збіраліся пака-
заць кіраўніку краіны А. Лукашэн-
ка пад час «Славянскага базару», 
але потым планы змяніліся.

Паводле Белта.
т. Гаражанка. 

Гарадоцкі раён адзначаюць сярод лепшых у 2011 годзе па фармаванню участкаў зямлі для продажу і правядзенню па іх 
аукцыёнаў. Але сітуацыя з продажам зямлі ў арэнду або прыватную ўласнасць на Віцебшчыне даволі млявая. 

У цэНтры ўВАГІ

зАМЕжНыя ІНВЕСтыцыІ

замежнае прыватнае унітарнае сельскагаспадарчае вытворчае прадпрыемства «Дзецкасельскі-Гарадок» першым у 
Беларусі асвоіла галандскую тэхналогію вядзення малочнай гаспадаркі. 

НАШы зЕМЛяКІ 
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26 апреля во время посещения Александром 
Лукашенко Наровлянского района журналисты 
поинтересовались у главы Беларуси, почему он 
не участвует в чернобыльских мероприятиях 
вместе с президентами Украины и России.

— Задайте этот вопрос Януковичу: почему бе-
лорусский президент не присутствует на их ме-
роприятиях? — ответил Лукашенко (цитируется 
по interfax.by). — Это вы у них спросите. К сожа-
лению, «вшивости» хватает у нынешнего руко-
водства Украины. Напрашиваться я ни к кому не 
собираюсь, и быть каким-то подпевалой я не со-
бираюсь ни у одного президента, ни у другого.

Руководитель Беларуси также прокомменти-
ровал заявление президента Европейской ко-
миссии Жозе Мануэля Баррозу о том, что его уча-
стие в саммите по ядерной безопасности в Киеве 
возможно только при отсутствии там президента 
Беларуси. 

— Что касается таких козлов, как Баррозу и 
прочих... Ну, кто такой Баррозу? Был какой-то 
Баррозу в Португалии, но выгнали его и устрои-
ли в Еврокомиссию. Я меньше всего смотрю, что 
где кто ляпнул из европейских чиновников. Их 
там тысячи, — заявил Александр Лукашенко.

Киев предсказуемо обиделся. В комментарии, 
распространенном МИДом Украины, говорится 
(цитируется по агентству БелаПАН): «Память о 
жертвах радиационной катастрофы должна быть 
консолидирующим звеном для наших стран. 
Именно из этих соображений исходил прези-
дент Украины Виктор Янукович, приглашая сво-
их коллег - президентов Российской Федерации 
и Республики Беларусь вместе почтить погибших 
в результате взрыва на ЧАЭС собственно в день, 
когда произошла крупнейшая техногенная ката-
строфа в истории человечества. В этом меропри-
ятии не было и не могло быть никакой политики. 
В этот день любые ссоры и взаимные претензии 
тождественны танцам на костях.

Тем большее возмущение вызывают беспреце-
дентно некорректные комментарии президента 
Беларуси Александра Лукашенко. Личные оскор-
бления неприемлемы в общении между людьми. 
Особенно они неприемлемы, когда оскорбитель-
ные высказывания адресуются государственным 
деятелям, которые представляют суверенные 
страны и целые объединения стран.

Украинское государство, украинский народ 
непреклонны в своем теплом, дружеском от-
ношении к белорусскому народу. В день памяти 
жертв трагедии на ЧАЭС мы разделяем боль на-
ших соседей, так же, как они, не сомневаемся, 
разделяют нашу. Надеемся, руководству Белару-
си хватит ответственности перед собственными 
гражданами вернуться к конструктивной поли-
тике сотрудничества и с Украиной, и с ЕС, кото-
рые желают видеть Республику Беларусь про-
цветающей, демократической и успешной».

Брюссель отреагировал тоньше и обиднее для 
Лукашенко. Источник в Европейской комиссии 
сообщил агентству interfax.by, что реакции на 
выпады в адрес Баррозу не будет:

— Мы не признаем его демократически из-
бранным президентом Республики Беларусь. В 
Еврокомиссии нет практики комментировать за-
явления обычных граждан.

Кирилл Букин
Министерство иностранных дел Украи-

ны выразило возмущение беспрецедентно 
некорректными высказываниями Алек-
сандра Лукашенко. Но настоящей пощечи-
ной стал ответ Еврокомиссии.  

НАЦБАНК НЕ ЗАХОТЕЛ УЗНАТь РЕАЛьНый КУРС РУБЛЯ. ОБъЯВЛЕННАЯ ДОПОЛ-
НИТЕЛьНАЯ СЕССИЯ НА ТОРГАХ БЕЛОРУССКОй ВАЛюТНО-ФОНДОВОй БИРЖИ НЕ 
СОСТОЯЛАСь. ПОЧЕМУ ПРАВИТЕЛьСТВО В ПОСЛЕДНИй МОМЕНТ ДАЛО ЗАДНИй 
ХОД, СКОЛьКО ЕщЕ ПРОДЕРЖИТСЯ НыНЕШНИй КУРС РУБЛЯ И ПОЛУЧИТ ЛИ БЕЛА-
РУСь РОССИйСКИй КРЕДИТ БЕЗ ПРОВЕДЕНИЯ ДЕВАЛьВАЦИИ, ВыЯСНЯЕТ «ЗАВТРА 
ТВОЕй СТРАНы».
рыночный курс ушел дальше, 

чем ожидали
Надежды на альтернативную 

сессию, на которой бы опреде-
лился рыночный курс, не оправ-
дались. Нацбанк, сославшись на 
необходимость «значительной 
подготовительной работы тех-
нического характера», перенес 
открытие альтернативных торгов 
на неопределеннее время. Рынок 
по-прежнему стоит. 

Почему правительство в по-
следний момент дало задний ход 
и как собирается выкручиваться 
из сложившейся ситуации? 

— Честно говоря, непонятно, на 
что рассчитывает правительство, 
— отмечает финансовый аналитик 
Сергей Чалый. — Думаю, альтер-
нативную сессию отменили по той 
причине, что испугались курса, 
который мог бы на ней сложиться. 
Ведь после того, как было заявле-
но о возможном открытии второй 
сессии, межбанк даже заработал. 
Сделки шли в районе 4800-5000 
рублей за доллар. И буквально на 
следующий день банкам настоя-
тельно порекомендовали не про-
водить сделки выше 4500 рублей 
за доллар.  

Экономический обозреватель 
Кирилл Коктыш также считает, 
что решение Нацбанка не про-
водить альтернативную сессию 
может означать лишь то, что у бе-
лорусских властей нет уверенно-
сти в возможном урегулировании 
вопроса благоприятным для них 
образом. 

— Власти понимают, что это 
принесет не желаемый для них 
результат, — считает эксперт. — 
Сегодня нет уверенности в крепо-
сти белорусской валюты. Пробле-
ма по большому счету осталась 
нерешенной.

Иными словами сегодня курс 
уже настолько далеко ушел от 

декларированного, что белорус-
скому руководству вряд ли уда-
лось бы сохранить лицо, показав 
рыночную стоимость рубля. Вот 
почему, по мнению руководите-
ля аналитического центра «Стра-
тегия» Леонида заико, воздер-
жаться от торгов для власти было 
бы самым правильным. 

— Деловая среда, внутренний 
и внешний бизнес, банки, кото-
рые работают с Беларусью и вне 
ее, уже подошли к определенной 
величине курса, которая исполь-
зуется в расчетах при поставках 
импортных товаров, — отмечает 
экономист. —  Этот курс 1 доллар 
– 6 тысяч белорусских рублей. На-
чинать торговать на альтернатив-
ной сессии и выйти на курс пускай 
не 6, а 5 тысяч рублей означало 
бы практически неминуемую от-
ставку правительства. Это был бы 
разлом рыночной и финансовой 
ситуации. Курс слишком далеко 
уходил бы от официально декла-
рированного. 

По мнению Леонида Заико, ны-
нешняя пауза необходима, чтобы 
сформировать более-менее при-
личное предложение валюты. 

— Предложение валюты сфор-
мировать можно только за счет 
того, что те или иные субъекты, 
имеющие доходы от экспорта, 
выйдут с большими пакетами. А 
сейчас все хотят придержать ва-
люту. Пока нет российского кре-
дита, ориентация идет на то, что 
все играют на повышение курса 
доллара, -- отмечает эксперт.

россия даст кредит, ей некуда 
деваться?

Однако возникает вопрос: а 
даст ли Россия кредит, на который 
так уповает белорусское руковод-
ство? Ведь согласно заявлениям 
представителей Центробанка 
России, одним из условий выде-
ления кредита является гибкость 

курсообразования. До тех пор, 
пока это не произойдет, выделять 
кредит Беларуси в Центробанке 
не намерены. 

— Дадут. Куда им сейчас де-
ваться? — уверен Леонид Заико. 
— Если начнут торговать 1 доллар 
по 6 тысяч белорусских рублей, то 
товары, произведенные в Россий-
ской Федерации, сразу становятся 
неконкурентными в Беларуси. 

А вот Кирилл Коктыш считает, 
что Россия с выдачей кредита спе-
шить не станет, но даже если он и 
будет выделен, это спасет ситуа-
цию на месяц-два. 

— Уже нет никакой разницы 
– даст нам Россия кредит или не 
даст, — отмечает и Сергей Чалый. 
— Это ничего не изменит. Если не 
даст, хоть госдолг будет меньше.

Девальвация уже не спасет 
Эксперты констатируют, что де-

вальвация белорусского рубля в 
данной ситуации ничего уже не 
решит. И не важно, сколько будет 
стоить рубль – 3100, 6 тысяч или 
даже больше. По крайней мере, 
для белорусской экономики такая 
мера абсолютно бесполезна. 

— Обычно девальвируют, что-
бы увеличить конкурентоспособ-
ность своей продукции на внеш-
них рынках, — отмечает Кирилл 
Коктыш. — Девальвация для бе-
лорусских товаров сама по себе 
бессмысленна. Белорусский экс-
порт номинирован в долларах, 
поэтому девальвация на него не 
повлияет никак. Экспорт же в 
Россию имеет политическую по-
доплеку, и он не станет от этого 
продаваться в больших объемах. 
Он и без того значителен. 

Главная проблема белорусской 
экономики — это большой раз-
рыв потребления и производства, 
считает эксперт. 

-- И это постоянно будет давать 
о себе знать, сколько ни обесце-

нивай валюту. Конечно, постоян-
ное обесценивание – это тоже не 
решение. Это просто капитуляция 
перед обстоятельствами, -- счита-
ет Кирилл Коктыш. 

По мнению эксперта, бороться 
надо с причиной, а не со след-
ствием. — Соответственно надо 
либо сокращать потребление, 
чего бы не хотелось, либо нара-
щивать внешнее предложение. 
Но тогда вопрос: какие товары 
производить и как договари-
ваться с соседями, чтобы они эти 
товары купили? Белорусская 
экономика, как любая экспортно-
ориентированная, обречена до-
говариваться с соседями. Если ни-
кто у тебя не купил, то ты ничего 
не заработал. Так что вопрос не 
в понижении или повышении ва-
лютного курса. 

Увы, для решения названной 
экспертом проблемы потребует-
ся не месяц, а годы. Найти рынки 
сбыта и наладить производство 
конкурентных товаров — процесс 
нескорый. Как говорит Кирилл 
Коктыш, девальвация для бело-
русской экономики на сегодня – 
худший из возможных вариантов.

— Когда в одну трубу вливает-
ся, а в другую выливается, либо 
вы находите способ выровнять 
этот баланс, либо сидите в пустом 
бассейне и делаете вид, что у вас 
вода есть. И какая разница, как 
вы будете индексировать потерю 
воды? — говорит Кирилл Коктыш. 
—Девальвация валюты в бело-
русской ситуации — это не ин-
струмент. Выигрыш от этого ноль. 
Надо держать курс, насколько 
есть возможность. Но чтобы дер-
жать нужно не только приказы-
вать валюте стоят, но и делать 
совершенно реальные шаги для 
наполнения торговли товарными 
потоками.

Анастасия БЕЛЕНьКАя.

ЧЕМ Грозит БЕЛорУССКой 
эКоНоМиКЕ УДЕржАНиЕ 
КУрСА рУБЛя?

ГАЛоўНАя ПАДзЕя свет прА белАрусь

еврокомиссия 
изящно 
среАгировАлА нА 
выпАд лукАшенко

Лідар Руху «За Свабоду» пракаментаваў 
скандальныя заявы Аляксандра 
Лукашэнкі, зробленыя 26 красавіка.

— Рэжым крыўдуе і злуецца амаль на 
ўвесь свет. Апрача такіх самых рэжымаў-
парыяў. Беларусь ператварылася ўжо 
нават не ў асаджаную крэпасць, а ў 
асаджаную казарму з салдафонскімі 
манерамі, — цытуе словы палітыка сайт 
рух.by.

Як вядома, у сваім выступленні Аляк-
сандр Лукашэнка назваў прэзідэнта 
Еўракамісіі Жозэ Мануіла Барозу каз-
лом, а кіраўніцтва Украіны абвінаваціў 
ва «вшивости».

— Вось і з Украінай улада пасварыла-
ся, прычым у такі жалобны дзень. Што да 
абразаў у бок Барозу, то гэта проста па-
за межамі прыстойнасці, — кажа Аляк-

сандр Мілінкевіч.
На яго думку, такімі паводзінамі  

«кіраўнік краіны ганьбіць цэлую нашу 
дзяржаву і цэлы народ».

— Разам з тым хамства падкрэслівае 
адчай, ілюструе, што гэтая мадэль 
кіравання ўжо не толькі не мае 
перспектываў, але і ставіць Беларусь 
на мяжу выжывання, — лічыць лідар 
Руху «За Свабоду». — Небяспека ў 
тым, ва ўмовах усур’ёз пагражаючага 
банкруцтва ўлада перабывае ў стане 
паталагічнай неадэкватнасці і спрабуе 
тактычна хітраваць. Не адчувае моманту 
адказнасці і стратэгічнага выбару. Гэта 
можа прывесці да здачы эканамічнага 
суверэнітэту і пераўтварэння краіны ў 
правінцыю ўсходняй неаімперыі.

ДэМАКрАтыЧНы рУх СВАБоДА СЛоВА

ВСЕМ – МоЛЧАть!
Но покушение на «Нашу ніву» и 

«Народную волю» - это особый слу-
чай. Знаменующий перелом в от-
ношениях властей с независимыми 
СМИ.

Даже царское правительство в на-
чале ХХ века не опустилось до того, 
чтобы закрыть «Нашу Нiву». Пако-
стей делали немало, но вот чтобы 
просто ножичком по горлу - этого 
не было.

Похоже, других аргументов - по-
мимо ножичка - у нынешней вла-
сти уже не осталось. Казалось бы: 
она полностью монополизировала 
общественно-политическое теле- и 
радиовещание, государственные 
газеты выходят тиражом несоизме-
римо большим, чем независимые. 
А толку - чуть. Официальная про-
паганда терпит сокрушительное 
поражение. Даром что ли после не-
давних выборов разбор полетов за-

кончился отставками двух видных 
бойцов идеологического фронта 
- Натальи Петкевич и Александра 
Зимовского. Не понравились Алек-
сандру Лукашенко результаты голо-
сования, не понравились…

События первых четырех месяцев 
2011-го - валютный кризис, рост 
цен, теракт, - популярности главе 
государства явно не добавили. И, 
судя по всему, проблемы в эконо-
мике будут нарастать. Складывает-
ся впечатление, что власть начина-
ет терять контроль над ситуацией. 
В этой ситуации любая альтерна-
тивная информация кажется ей 
опасной. Реакцией на происходя-
щее стал истошный крик: «Всем - 
молчать!»

Очевидно, что атакой на «Нашу 
ніву» и «Народную волю» дело не 
ограничится. В ближайшее время 
можно ожидать «зачистки» в Интер-

нете. От тех СМИ, которые не попа-
дут под раздачу сейчас, потребуют 
«поджать хвосты». Наступает пере-
ломный момент, когда право на 
существование имеет только одна 
точка зрения – официальная…

Отсрочит или, наоборот, ускорит 
развязку ставка на грубую силу? 
Бог весть. На форуме «НН» один из 
читателей написал:

«Были черносотенцы и была 
«Наша Нiва». «Наша Нiва» осталась, 
где сейчас черносотенцы?

Были большевики и была «Наша 
Нiва». «Наша Нiва» осталась, где те-
перь большевики? ..

Есть «Наша Нiва» и есть Лука-
шенко. Я ни на что не намекаю, но 
«Наша Нiва» вышла в финал».

Чем в итоге закончится этот пое-
динок, у меня сомнений нет.

Александр Старикевич.

за время правления 
Лукашенко уничтожено 
немало газет. 
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Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна

ЛоГІКА ПАЛІцэйШЧыНы
Пасля выбуху ў мінскім ме-

тро затыкаць раты медыям ды 
журналістам сталі зусім ужо 
бесцырымонна. Вось і ваш 
пакорлівы слуга патрапіў пад 
капітальную раздачу за не-
прыемныя для ўлады камен-
тары ў звязку з трагедыяй 11 
красавіка.

Гаворка ідзе найперш пра 
артыкул «Беларусь: узарваны 
міф», апублікаваны ў інтэрнет-
газеце Naviny.by. Зрэшты, 
мяркую, што «мочаць», так 
бы мовіць, па сукупнасці, бо 
каментаваў звязаную з вы-
бухам праблематыку для 
розных медый, і зусім не 
кампліментарна для кіроўнай 
вярхоўкі, як у пагонах, так і 
без.

У прыватнасці, адна з клю-
чавых высноў была такая: 
«Слаўныя органы хвацка луп-
цуюць дручкамі іншадумцаў, 
але, як бачым, раз-пораз аказ-
ваюцца бяссільнымі ў сваім 
асноўным, па ідэі, амплуа — 
гарантаваць бяспеку грамад-
зян».

У адказ дзяржаўная прапа-
гандысцкая машына ўлупіла 
з усіх гармат: маўляў, хто 

дазволіў замахвацца на до-
блесныя органы! Гэта ж у нас 
святарная карова, праўда?

Аўтар аглабельнай 
публікацыі, растыражаванай 
шэрагам цэнтральных ды 
рэгіянальных дзяржаўных 
перыёдыкаў, напавал б’е ры-
тарычным, як яму падаецца, 
пытаннем: «Адкуль спадар 
Класкоўскі, ні дня не насіўшы 
міліцэйскі мундзір, можа быць 
паінфармаваны пра стан спраў 
у МУС? Абапіраючыся на якія 
звесткі ён робіць выснову, 
што „праваахоўныя струк-
туры ў Беларусі разрасліся, 
разбыліся на шчодрых казён-
ных фінансах“?».

Пра мундзір — гэта, як мо-
ладзь кажа, «жэсць». Згадва-
ецца анекдот пра салдафона: 
калі гэтыя цывільныя такія 
разумнікі, дык чаму яны шых-
том не ходзяць? Паводле такой 
логікі, пра знікненне валюты, 
напрыклад, маюць права раз-
важаць толькі банкіры. Мне ж 
падаецца: каб меркаваць, што 
кілбаса пратухла, не абавязко-
ва быць кілбаснікам.

Ну і тым болей дзіўна, 
калі ў праве пісаць на тыя 

ці іншыя тэмы адмаўляюць 
прафесійнаму журналісту з 33-
гадовым стажам.

Увогуле ж, да ведама аўтара 
аглабельнай публікацыі, сва-
бода меркаванняў ды іх вы-
казвання гарантуецца кожна-
му — насіў ён мундзір ці не 
— Канстытуцыяй Беларусі. А 
вось называць кагосьці зла-
чынцам да суда Асноўны закон 
акурат не дазваляе. Гэта варта 
зарубіць на носе таму ж аўтару 
ды рэдактарам выданняў, 
якія дружна перадрукавалі 
пасквіль, прысвечаны, бадай, 
не столькі мне, колькі майму 
сыну, што трапіў у вязніцу КДБ 
па справе аб «масавых беспа-
радках».

І яшчэ адна аксіёма, мусіць, 
невядомая абаронцам гона-
ру мундзіра. Усе чыноўнікі 
ды ведамствы мусяць быць 
падсправаздачнымі грамад-
зянам. І гэта кепска, калі стан 
спраў у той ці іншай структуры, 
у тым ліку сілавой — таямніца 
за сямю пячаткамі. Чым гана-
рыцеся?

Так, айчынныя чыноўнікі 
са скуры вылузваюцца, каб 
нязручная для іх інфармацыя 

Контрольный выстрел в 
белорусскую нефтепереработку

Повышение ставки пошлины автоматиче-
ски распространяется на белорусские НПз и 
превращает экспорт нефтепродуктов в резко 
убыточный вид деятельности.

Россия повышает пошлины до запретительного 
уровня в связи с резким дефицитом нефтепродук-
тов в России, фактически вынуждая нефтетрейдеров 
разворачивать экспортный поток нефтепродуктов 
обратно в страну. Белорусская нефтепереработ-
ка традиционно работала на экспорт, до-
ходы от которого до недавнего време-
ни покрывали убыточные поставки 
на внутренний рынок. 

Белорусские НПЗ могут раз-
вернуть экспорт нефтепродук-
тов только в одном направле-
нии – на российский рынок. И 
как говорят представители от-
расли, это решение необходи-
мо было принимать уже давно, 
не дожидаясь повышения экс-
портных пошлин на нефтепро-
дукты в России.

Дефицит бензина российских 
АЗС, который по мнению властей РФ 
спровоцирован картельным сговором, 
привел к тому, что оптовая цена на тонну бен-
зина А92 за 2 дня взлетела с 28 тыс. до 33 тыс. рублей, 
а спрос превышает предложение в 30 раз. 

Белорусские НПЗ забиты под завязку светлыми 
нефтепродуктами и находятся на грани остановки 
из-за нехватки емкостей для слива сырья. Но на-
чать поставки бензина на российский рынок за-
воды самостоятельно не могут в силу целого ряда 
законодательно-административных особенностей 
белорусской экономической модели.

Во-первых, для экспорта нефтепродуктов в Рос-
сию необходимо получить разрешение властей, что 
в принципе невозможно, поскольку одновременно 
действует несколько противоречащих друг дру-
гу «указиловок». А именно: (1) все нефтепродукты 
должны реализовываться через электронную пло-
щадку концерна Белнефтехим (Белорусский нефтя-
ной дом); (2) все нефтепродукты реализуются через 
Белорусскую нефтяную компанию; (3) есть письмо 
концерна, разрешающее НПЗ осуществлять самосто-
ятельную продажу нефтепродуктов, смысл которого 
не совсем понятен на фоне первых двух условий.

Между тем, «эксклюзивные» операторы рынка не-
фтепродуктов – электронная площадка и БНК – до 
настоящего момента даже пальцем не пошевелили 
для начала поставок нефтепродуктов на российский 
рынок. Более того, ситуация, которая сложилась в 
последнее время на электронной площадке, приве-
ла к снижению экспорта нефтепродуктов из Белару-
си и, как следствие, затариванию НПЗ.

«Всё как-то очень непонятно… Все заявки на по-
купку нефтепродуктов выставляются по цене ниже 

себестоимости, а новых участников к (электронной) 
площадке просто не подпускают», - сказал предста-
витель компании, имеющей доступ к электронным 
торгам. (Справка: за доступ к электронной площадке 
торговли нефтепродуктами трейдер должен внести 
депозит на счет Белнефтехима в размере 25 тыс. 
долларов. По крайней мере, такой тариф существо-
вал несколько лет назад, и вряд ли он понизился за 

это время.)
В общем, сотни миллионов валютной 

выручки, которую так упорно ищут 
Нацбанк РБ и правительство, поко-

ятся в резервуарах белорусских 
НПЗ. Однако сегодня в стране 
некому принимать меры по 
урегулированию ситуации в 
нефтянке.

Так, отвечающий за не-
фтянку В.Семашко со свитой 
из руководства Белнефтехима 

и БНК сегодня пытается убол-
тать друга белорусского народа 

Уго Чавеса вытащить из кубышки 
пару-тройку миллиардов долларов 

на приватизацию белорусских НПЗ и 
МАЗа, или сделать частичную предопла-

ту по реализуемым в этой стране проектам 
(пара-сотня миллионов на поддержание штанов). В 
свою очередь, тот, кто может заставить чиновников 
за сегодня-завтра-послезавтра решить невыполни-
мую задачу, улетел на неопределенный срок в Тур-
кмению на поиски денег, а заодно и альтернативных 
нефти и газа.

Впрочем, белорусский агитпроп может обернуть 
сложившуюся ситуацию в свою пользу. Мол, местные 
шаманы эксперты предвидели дефицит нефтепро-
дуктов в России и последующее повышение ставки 
экспортной пошлины до 90%. А потому и создали 
запас бензина на белорусских НПЗ, чтобы в трудный 
момент прийти на выручку братскому российскому 
народу: от голода спасли, от пожаров, а теперь и 
бензином подсобили. В общем, Не может Россия су-
ществовать без Беларуси…

Тем временем, текущий убыток Мозырского НПЗ 
достиг 60 млн долларов (2010 год предприятий за-
кончило с прибылью 40 млн долларов), что вымыло 
почти все оборотные средства, и сегодня 95% поста-
вок сырья закупается за счет банковских кредитов, 
обслуживание которых не лучшим образом сказыва-
ется на себестоимости.

Неудивительно, что в нефтяных кругах уже по-
ползли слухи о том, что чиновники Белнефтехима 
и «трутни» из БНК вступили в сговор с российским 
олигархами, цель которого – по-быстрому загнать 
белорусские НПЗ в долговую яму и затем скупить за 
бесценок.

АФН

УСхоДНІ СУСЕД

решение 
правительства 

россии о повышении 
с 1 мая экспортных 
пошлин на светлые 

нефтепродукты стало 
контрольным выстрелом 

в загибающуюся 
белорусскую 

нефтепереработку. 

ПАЛЕМІКА

пАцярпелыя міліцыянты нА 
ўсіх прАцэсАх Адны і тыя ж 

28 красавіка ў cудзе 
Кастрычніцкага раё-
ну Менску па справах 
Паўла Вінаградава, 
зьмітра Дразда, Але-
ся Кіркевіча, Андрэя 
Пратасені і ўладзімера 
хамічэнкі заслуханыя 
восем пацярпелых 
міліцыянтаў і шасьцё-
ра сьведак. Пацярпе-
лыя міліцыянты на ўсіх 
працэсах за 19 сьнежня 
адны і тыя ж. 

Суды за Плошчу
Журналісты, якія пра-

цуюць на судах, ужо 
склалі сьпіс зь імёнамі, 
прозьвішчамі і пасадамі 
пацярпелых міліцыянтаў, 
каб дакладна іх на-
зываць. У чацьвер з 
раніцы частка давала паказаньні на працэ-
се ў Партызанскім судзе, дзе ідзе працэс над 
Саньнікавым і моладзьдзю, другая частка – у 
Кастрычніцкім. Ніхто зь нібыта пацярпелых 
не апазнаў ніводнага абвінавачанага, яны 
агульнымі фразамі распавядалі пра тое, што 
было на плошчы 19-га. Бацька абвінавачанага 
актывіста кампаніі «Гавары праўду!» Паўла 
Вінаградава спадар Ігар кажа: «Нейкія зьмя-
шаныя пачуцьці выклікае гэты суд. Многае 
незразумела. Незразумелы выклік пацярпе-
лых – якія адносіны яны маюць непасрэдна да 
гэтых падсудных? Нідзе ў дакумэнтах па спра-
ве, да прыкладу, майго сына яны ня значацца 
як пацярпелыя, паводле словаў адваката. Я не 
пачуў нічога канкрэтнага». 

Траўмы, пашкоджаньні, якія быццам бы 
атрымалі на плошчы пацярпелыя, выклікалі 
ўсьмешкі ў прысутных у залі суду – у 
намесьніка камандзіра роты спэцназу Сяргея 
Лушчыка – гематома ягадзіцы, у іншых – ушы-
бы мяккіх тканак. Ніхто зь сямі дапытаных ня 
быў шпіталізаваны. Дар‘я Беліс, якая ўважліва 
сочыць за працэсам, выказала такое мерка-
ваньне:

«Я лічу, што вылучаюць абсурдныя 
абвінавачваньні. Абсурдныя сьведкі, аб-
сурдныя пацярпелыя, якія зьяўляюцца 
міліцыянтамі. Вось і ўсё». Але я лічу, што хлоп-
цы – малайцы. Трымаюцца». 

Аляксандар Арцыбашаў, які таксама 
прысутнічае на судзе, кажа: «У прынцыпе, 

уражаньні ня самыя лепшыя. Зразумела, што 
сфабрыкавана ўсё і зроблена такім чынам, каб 
пасадзіць хлопцаў, у прыватнасьці, майго ся-
бра Паўла Вінаградава».

Сябра «Маладога фронту» Ігар Кішко 
падзяліўся сваімі ўражаньнямі наконт працэ-
су: 

«Не ўпершыню бачым падобнае судзілішча. 
Таму ніякіх спадзеваў на справядлівы прысуд 
мы ня маем. Мяркуем, што і Кіркевіч, і Яроме-
нак атрымаюць вельмі жорсткія тэрміны, таму 
што ўлады вельмі жорстка ставяцца ўвогуле 
да вольнай моладзі нашай краіны». 

У другой палове дня суд заслухаў сьведкаў. 
Двое зь іх – таксама міліцыянты. Абодва 
пазналі абвінавачанага Ўладзімера Хамічэнку. 
Абодва быццам бы затрымлівалі яго, але 
блыталіся, судзьдзя заўважыла разыходжаньні 
ў пісьмовых паказаньнях і вусных. Выступілі 
брат і сябар Андрэя Пратасені, літаратар Язэп 
Янушкевіч – у абарону архівіста Зьмітра Драз-
да. 

Пры канцы паседжаньня суд заслухаў 
грунтоўныя паказаньні старшыні БХК Алега 
Гулака. Гулак распавёў, што яго зьдзівіла на 
плошчы: шкло білі чалавек 15, побач стаялі 
міліцэйскія начальнікі ў цывільным. Ніхто 
не рэагаваў, не перашкаджаў. Пасьля раз-
гону плошчы ён ня бачыў ні палак, ні арма-
туры, ні бутэлек – усё гэта пабачыў толькі па 
Беларускім тэлебачаньні. 

Іна Студзінская.

ПАЛІтыЧНы ПЕрАСЛЕД

не праточвалася на шырокую 
публіку. Але ж тое-сёе мож-
на яшчэ знайсці ў адкрытым 
доступе. Дык вось, згодна з 
законам аб рэспубліканскім 
бюджэце на 2011 год, на 
органы ўнутраных спраў 
выдаткоўваецца 1 710 925 
718,0 тысячы рублёў, на ор-
ганы дзяржбяспекі — 292 
791 305,7 тысячы рублёў. Для 
параўнання: на агульную ся-
рэднюю адукацыю — толькі 67 
496 303,2 тысячы рублёў. Ноў 
комэнт.

Далей. Адмыслоўцы 
Інстытута праблем правапры-
мянення пры Еўрапейскім 
універсітэце ў Санкт-
Пецярбургу правялі даследа-
ванне ў пытаннях колькасці ды 
фінансавання праваахоўных 
органаў у шэрагу краін СНД і 
Усходняй Еўропы. Ды вось, па 
колькасці сілавікоў (без уліку 
войска) на 100 тысяч жыхароў 
сінявокая рэспубліка ўсіх пера-
плюнула — 1 442. Параўнайце: 
у Расіі — 976, Казахстане — 
713, Малдове — 388, Польшчы 
— 328.

Удумайцеся: у нашай краіне, 
дзе меней за 9,5 мільёна 
жыхароў, — прыкладна 
столькі ж сілавікоў, колькі ў 
38-мільённай Польшчы! Дык 
ці варта дзівіцца, што Беларусь 
атрымала ярлык паліцэйскай 
дзяржавы? Зрэшты, гэты 
тэрмін мае на ўвазе не толькі 

разадзьмутыя штаты сілавых 
структур, але і іх заточанасць 
пад палітычныя рэпрэсіі, зду-
шэнне пратэстаў супраць 
недэмакратычнай сістэмы, 
якая фактычна выпусташыла 
выбары, заблакавала змену 
кіроўных эліт.

Пры гэтым я перакананы: у 
нашых сілавых структурах шмат 
сумленных прафесіяналаў. І 
не думаю, што гэтыя людзі ў 
захапленні, калі ім накідаюць 
функцыі палітычнага здушэн-
ня, у той час як конь не валяўся 
ў пытаннях сапраўднай бяспекі 
грамадзян.

Дарэчы, я ў сваіх 
публікацыях вёў гаворку не 
толькі пра міліцыю, але і пра 
спецслужбы. Іх у Беларусі ба-
гата, і менавіта іх амплуа — 
гуляць на апярэджанне, раз-
гадваючы планы тэрарыстаў. 
У нас жа, як вынікае з 
афіцыйнай трактоўкі, некалькі 
маладзёнаў-дылетантаў шэсць 
гадоў пакідалі з носам проць-
му крутых профі.

Так што цяжка падзяліць 
бравурны тон аўтара аглабель-
най публікацыі, каторы, даючы 
адлуп вашаму пакорліваму 
слугу, з пафасам заяўляе, 
што «свой прафесіяналізм 
праваахоўныя органы 
даказалі 13 красавіка, меней 
чым за суткі пасля тэракту 
затрымаўшы яго выканаўцаў».
Па-першае, не кажы гоп, па-

куль не пераскочыў — яшчэ 
толькі следства ідзе. Па-
другое: затрымалі меркавана-
га тэрарыста не «меней чым 
за суткі», а, лічы, цераз шэсць 
гадоў, калі браць за пункт 
адліку выбухі ў Віцебску. Пасля 
якіх быў яшчэ і выбух ля стэ-
лы ў Мінску ў 2008 годзе. І на 
гадавіну таго тэракту (каторы 
сілавікі, дарэчы, тоячы шыла 
ў мяху, «сарамліва» называлі 
«хуліганствам») не хто іншы, як 
Аляксандр Лукашэнка даваў 
дыхту: «Вінаватыя да цяпе-
рашняга часу не ўстаноўлены. 
Гэта ганьба для праваахоўных 
органаў!».

Дык вы б лепей з прэзідэнтам 
паспрачаліся, а не са мной! 
Столькі гадоў сілавікі хваліліся: 
мы усіх гэтых дэструктыўных 
элементаў як аблупленых ве-
даем, яны ў нас пад каўпаком! 
Хапалі, трэслі апазіцыю пасля 
кожнага выбуху. А ў выніку 
бамбістамі (калі знайшлі 
сапраўды тых) аказаліся тыпо-
выя прадстаўнікі электарату 
ўлады, адзін нібыта нават ся-
бар БРСМ. Дык ці тых трэслі? 
Ці пад тыя задачы заточаны 
органы?

Во над якімі пытаннямі варта 
чухаць рэпу на добры лад! А не 
рэагаваць на журналісцкія вы-
ступы аглабельнымі адлупамі 
па прынцыпе «сам дурань».

Аляксандр Класкоўскі.


